
 21 یکشنبه  ظهر 
تجاری  مجتمع  آذرماه، 
شهر  در  صالح المهدی 
آتش سوزی  دچار  کرمان 
این  در  خوشبختانه  شد. 
نباخت  جان  کسی  حادثه، 
و جز یک آتش نشان که به 
دلیل حجم زیاد شیشه های 
شکسته، زخمی شد، کس دیگری صدمه ندید.

رضا میرزایی مدیرعامل سازمان آتش نشانی 
ساعاتی  کرمان،  شهرداری  ایمنی  خدمات  و 
این  داد.  توضیحاتی  حریق،  اطفاء  از  پس 
انجام  ایشان  با  حادثه  روز  عصر  را  گفت وگو 

دادم که در ادامه می خوانید. 

وقوع  اولیه ی  دلایل  میرزایی،  آقای 
مشخص  ساختمان  این  در  آتش سوزی 

شد؟ 
بررسی  حال  در  کارشناسان  نه.  هنوز 
نتیجه  احتمالا  دوشنبه  ظهر  تا  هستند. 
علت  اوقات،  برخی  البته  می شود.   مشخص 

اصلی اصلا مشخص نمی شود.
تابلوهای  یا  برق ها  تابلو  دارد  *احتمال 
تبلیغاتی مغازه ها باعث این حریق شده باشند؟

بله. این احتمال وجود دارد.  اما باید بررسی 
کارشناسی شود.

*در حین عملیات جلوی دوربین از آتش 
گفتید.  ساختمان  آلومینیومی  نمای  گرفتن 

این نما، بر حریق چه تاثیری داشته است؟
نما آلومینیوم است و پشت آن، لایه ای از 
قیر وجود دارد که وقت آتش سوزی، این دو، 
مثل بنزین می سوزند. برای همین است که ما 
همیشه تاکید داشته ایم که از نمای آلومینیوم 
استفاده نشود. اگر این نما در ساختمان نبود 
کل  که  نه  می گرفت  آتش  طبقه  یک  نهایت 

ساختمان شروع به سوختن بکند.
این  در  شد؟  هم  ساختمان  وارد  آتش 
مجتمع، فروشگاه های پوشاک زیادی وجود 

دارد. 
زیادی  مغازه های  همکف  طبقه ی  در 
وجود دارد که نگذاشتیم حریق به آن برسد. 
بود.  خالی  واحدها  برخی  بالا،  طبقات  در 
از داخل ساختمان شلنگ بردند  آتش نشانان 

و آتش را خاموش کردند.
در شبکه های اجتماعی فیلم هایی پخش 
دیر  آتش نشانی  می گویند  مردم  که  شده 

رسیده است. 
ما  فرماندهی  مرکز  با  که  تماسی  اولین 
درباره ی این حادثه گرفته شد، ساعت 12:41 
دقیقه   12:45 ساعت  است.  بوده  دقیقه 
نخستین ماشین ما به آنجا رسید و بعد پشت 
محل  به  ماشین  دستگاه  هشت  تا  هم،  سر 
رسیدند و تا ساعت 13 حریق کاملا مهار شد. 
اما لکه گیری تا حدود ساعت چهار عصر ادامه 

داشت.
پشت ساختمان هم آتش گرفت؟

نه. بانکی روبه روی این ساختمان قرار دارد، 
مقداری  و  بود  آن  پشت  خالی،  محوطه ای 
کارتن و زباله در آنجا ریخته بود که احتمالا 
اطفاء  با  بود. همزمان  زده  آتش  را  آن  کسی 
حریق ساختمان، سریعا این آتش نیز خاموش 

شد.
است  مدعی  کرمانی  شهروندان  از  یکی 
به محل  که وقتی ماشین های آتش نشانی 
آب  رسیدند،  صالح المهدی  ساختمان 

نداشتند. واقعیت دارد؟
هزار   10 که  آتش نشانی  ماشین  با  وقتی 
لیتری  هزار  پمپ 6  یک  به  و  دارد  آب  لیتر 
خاموش  را  آتش  این  بخواهید  است  متصل 
می شود.  خالی  دقیقه  پنج  عرض  در  کنید، 
نداشته  آب  ماشین،  که  می کنند  فکر  مردم 
بار ماشین های  این حادثه، چندین  است! در 
ما با وجود اینکه ظرفیت بالایی دارند، آبگیری 
کردند. مردم اما این مسائل فنی را نمی دانند. 
مانتیور  با  مجبوریم  حریق هایی،  چنین  در 
بزنیم که سریع خاموش شود و همین باعث 
می شود که در عرض پنج دقیقه ماشین خالی 
آتش نشانی  ماشین  فکر می کنند  مردم  شود. 
به دریا وصل است اما ما نمی توانیم از ظرفیت 
اولین  کنیم.  استفاده  بیش تر  ماشین،  هر 
ماشین پیشرو که می آید، برخی 1500 لیتر 
ندارند و در  لیتر آب بیش تر  و برخی 2500 
حاضریم  می شوند.  خالی  دقیقه  ده  عرض 
اجرا  را  مانوری  و  یک حریق سنگین درست 
کنیم؛ بیایید فیلم بگیرید، ببینید یک ماشین 
10 هزار لیتری چه قدر سریع خالی می شود. 
و  بودند  پشتیبان  ماشین های  خوشبختانه 

سریع رسیدند. 
حادثه  این  در  آتش نشانان  از  کسی 

آسیب دیده است؟
خوشبختانه نه. فقط یکی از همکاران ما، 
چون شیشه زیاد آنجا بود، دستش زخمی شد 

و چند بخیه خورده است.
حریق  اطفاء  سیستم  ساختمان  این 

ندارد؟
این  به  شهرداری  قبلا  ندارد.  هیچی 
ساختمان اخطار داده بوده است. نه؛ سیستم 
وضعیت  دارد.  حریق  اطفاء  نه  و  اعلام 
چنین  متاسفانه  و  دارد  نابسامانی  خیلی 
داریم.  زیاد  کرمان  شهر  در  ساختمان هایی 
اخطار  داریم  مدام  ساختمان ها،  نوع  این  به 
باشد  باید  قانونی  پشتوانه ی  ولی  می دهیم 
البته  کنند.  نصب  اطفاء  و  اعلام  سیستم  که 
اطفاء  و  اعلام  سیستم  ساختمان،  این  اگر 
داشت،  آلومینیوم  نمای  چون  داشت،  حریق 
اگر 20 طبقه  و  آتش سوزی گسترده می شد 
تاکید  خیلی  می سوخت.  کاملا  نما  بود،  هم 
ولی  نشود  استفاده  نما  نوع  این  از  که  داریم 
توجهی نمی شود و حتی برخی ساختمان های 
مسکونی هم متاسفانه دارند این نما را نصب 
مهر  مسکن  ساختمان های  برخی  می کنند. 
در جاده تهران نمای آلومینیومی دارند. سال 
گذشته یکی آتش گرفت، دو، سه واحد دیگر 
هم دچار حریق شد. این وضعیت هشداردهنده 

است. همه باید به این مسائل توجه کنند.
حادثه  این  از  که  فیلم هایی  از  یکی  در 
حاضر  شهروندان  از  یکی  شده،  منتشر 
که  می کند  گلایه  نردبان  نبود  از  محل،  در 
مشکل  با  را  شما  حریق  اطفاء  عملیات 
مواجه کرده است. اگر نردبان بلند داشتید، 

شرایط چه فرفی می کرد؟
این  داریم.  متری   32 نردبان  یک  ما 
می خواهد.  بالا  به  متر   50 نردبان  ساختمان 
اما شرایط این ساختمان و حریق هم متفاوت 
کنید،  چک  را  خیابان  دوربین های  اگر  بود. 

می بینید که در عرض شاید پنج دقیقه شروع 
متری   50 نردبان  یک  اگر  کرد.  سوختن  به 
جلوی ساختمان بود، حداقل 10 دقیقه طول 
نردبانی  چنین  شود.  عملیاتی  تا  می کشید 
این  در  ناکرده  خدای  که  بود  مناسب  وقتی 
بودند،  شده  حبس  زیادی  افراد  ساختمان 
افراد  پشتی  خیابان  از  و  می آوردیم  نردبان 
ولی  است  خوب  نردبان  می دادیم.  نجات  را 
همه کاری را با آن نمی شود انجام داد. چنین 
ساختمانی باید سیستم اعلام و اطفای حریق 
و   60 بالای  نردبان  بلندترین  باشد.  داشته 
خرده ای متر ارتفاع و حدود 60 میلیارد قیمت 
دارد. چنین دستگاهی تا عملیاتی شود، قدری 
آتش نشان  شرایطی،  چنین  در  می برد.  زمان 
مجبور است سریع از پله ها شلنگ را ببرد و 
حریق را خاموش کند. در این حادثه، همکاران 
مردم  بالا کشیدند.  را  طبقه شلنگ  ما شش 
من  خود  شاید  می بینند.  را  قضیه  ظاهر  اما 
هزار ایراد بتوانم در این عملیات بگیریم ولی 
می خواهند  همه  است،  بحرانی  شرایط  وقتی 
انفرادی  تجهیزات  اگر  کنند.  حل  را  مشکل 
صد  اگر  بود.  خوب  خیلی  داشتیم  بیش تری 
تمام  اما  بود.  خوب  داشتیم  تنفسی  دستگاه 
دستگاه های تنفسی ما که حدود 30، 40 تا 
بود، در این حادثه، خالی شد. وجود تجهیزات 
انفرادی فراوان و ماشین های با ظرفیت بالای 
آب و پیشرفته برای اطفاء حریق خیلی مهم 
بود.  ترافیک  پیک  در  آتش سوزی  این  است. 
خود من از زمانی مطلع شدم، از بلوار آزادگان 
حدود  نداشت،  گردان  چراغ  که  ماشینی  با 
زودتر  رسیدم.  محل  به  دقیقه  هفت  شش، 
نمی توانست  ماشینی  هیچ  دقیقه،  چهار  از 
ندارد.  امکان  چیزی  چنین  و  برسد  محل  به 
نیروی  و  رانندگی  و  راهنمایی  خوشبختانه 
انتظامی به موقع رسیدند و مسیر را بستند و 
اقدامات لازم را انجام دادند. اورژانس هم فورا 
امدادی  رسید و هلال  احمر چهار، پنج اکیپ 
فرستاد. همکاری خیلی خوبی را شاهد بودیم 
که جای تشکر دارد. تجهیزات فردی اما هرچه 

داشته باشیم کم است.
چند آتش نشان در این عملیات شرکت 

داشتند؟
استراحت  در  که  نیروهایی  برخی  حتی 
بودند، به محل حادثه آمدند. حداقل 40 نیرو 

در آنجا حضور داشت. 

استاندار کرمان در شورای برنامه ریزی 
مطرح کرد

خطوط راه آهن استان 
باید گسترش یابند 

استاندار   اقتصاد:  گروه 
در  این که  بر  تاکید  با  کرمان 
کرمان  باید  ملی  آمایش  سند 
در شاهراه ترانزیت ریلی کشور 
»در  کرد:  بیان  گیرد،  قرار 
همه ی  استانی،  آمایش  سند 
بخشی  برش  باید  دستگاه ها 
خودشان  توسعه ای  برنامه های 
را برای سال 1401 ارائه دهند« . 

علی  کرمان،  استانداری  اطلاع رسانی  پایگاه  گزارش  به 
زینی وند، 20 آذرماه در جلسه ی شورای برنامه ریزی و توسعه 
استان کرمان بیان کرد: »دولت سیزدهم برنامه های راهبردی 
حوزه ی  در  خود  اقدامات  اولین  از  را  آمایش  سند  مانند 
برنامه ریزی قرار داده است و مجلس باید احکام الزامی و تاکیدی 
را برای توجه دستگاه ها به این مهم در برنامه ی هفتم توسعه در 
نظر بگیرد«. وی با بیان که کرمان به دلیل ثروت و توانمندی که 
ادامه  از سند ملی آمایش استفاده کند،  دارد، می تواند بیشتر 
داد: »محور ریگان - محمدآباد - جاسک که جاده ی مهمی در 
توسعه و اتصال به سواحل است، می تواند ذیل سند آمایش ملی 

تعریف شود«.
استاندار کرمان گفت: »چند خط راه آهن را در استان باید 
پیگیری کنیم که حمل ونقل کشور را از جمله به سمت آسیای 
میانه و بنادر تسهیل می کنند و یکی از آن ها اتصال دریای عمان 

به مرکز کشور از مسیر کرمان، رفسنجان و یزد است«.
وی اهمیت راه آهن بم به جیرفت و جاسک را نیز یادآور شد 
و با تاکید بر این که در سند آمایش ملی باید کرمان در شاهراه 
آمایش  سند  »در  کرد:  بیان  گیرد،  قرار  کشور  ریلی  ترانزیت 
استانی، همه ی دستگاه ها باید برش بخشی برنامه های توسعه ای 

خودشان را برای سال 1401 ارائه دهند «.
 

نایب رئیس شورای شهر کرمان:
برنامۀ زمان بندی پروژۀ خیابان 

تجلی اعلام شود
گروه جامعه: نایب رئیس شورای شهر کرمان از شهرداری 
خواست تا برنامه ی زمان بندی پروژه ی پیاده راه سازی خیابان 

تجلی را در اختیار مردم و کسبه قرار دهد.
 22 دوشنبه  بابایی  محمود  استقامت،  خبرنگار  گزارش  به 
آذرماه در صحن علنی شورای شهر کرمان اظهار کرد: »کسبه ی 
خیابان تجلی تقاضا دارند زمان بندی اتمام کار به اطلاع آن ها 
برسد. شهرداری دارد زحمت می کشد و پروژه در حال اجراست 
اما کسبه ممکن است احساس کنند کار طولانی شده و زمان 
شهرداری  از  بنابراین،  نمی شود؛  گرفته  نظر  در  آن  در  خیلی 

می خواهیم زمان بندی را به شورا و مردم اعلام کنند«.
کمیسیون  هفته ی  این  جلسه ی  »در  گفت:  سپس  وی 
فرهنگی  پیوست های  نگارش  شیوه ی  بازخوانی  فرهنگی، 
از  گزارشی  شد  قرار  شدیم.  خواستار  را  عدالت  و  اجتماعی  و 

پیوست های فعلی ارائه و سپس، تصمیم نهایی گرفته شود«. 
و  ترافیکی  پروژه های  و  »پیاده راه سازی  کرد:  تاکید  بابایی 
عمرانی شهرداری حتما باید پیوست داشته باشد«. وی اضافه 
کرد: »مضیقه ی زمانی نباید دلیلی شود که پروژه ای را بدون 

توجه بازخورد اجتماعی و فرهنگی آن شروع کنیم«. 

با کسب 9 عنوان برگزیدۀ کشوری؛
کرمان رتبۀ اول 

جشنواره جوان خوارزمی شد
کرمان  استان  پرورش  و  آموزش  مدیرکل  جامعه:  گروه 
 30  ( کشوری  برگزیده ی  عنوان   9 کسب  با  »کرمان  گفت: 
در  کشور  اول  رتبه ی  کشور(  برگزیده ی  طرح های  درصد 
به خود  را  بیست وسومین جشنواره کشوری جوان خوارزمی 

اختصاص داد«.
به گفته ی وی، تهران با کسب 6 عنوان برگزیده ی کشوری 
ترتیب  به  کشوری  برگزیده  طرح   5 با  رضوی  خراسان  و 

رتبه های دوم و سوم این جشنواره را کسب کردند.
و  آموزش  عمومی  روابط  و  اطلاع رسانی  اداره  گزارش  به 
پرورش استان کرمان، احمد اسکندری نسب بیان کرد: »طرح 
دانش آموز »رضا قادری زاده اناری« از شهرستان انار با موضوع 
کشوری  دوم  رتبه ی  قطره ای«  آبیاری  آب  قطع  »هشدار 

بیست وسومین جشنواره کشوری را کسب کرد«.
وی از کسب رتبه ی دوم طرح »دکمۀ نجات صنعتی« از 
دانش آموز سیرجانی »مائده دهنوی پاریزی« در این جشنواره 
خبر داد و افزود: »داستان کوتاه »خواب عصر« اثر دانش آموز 
»نیما رفیعی« از شهرستان جیرفت نیز رتبه ی دوم جشنواره 

خوارزمی را از آن خود کرد«.
کوتاه  داستان  مجموعه ی  این که  بیان  با  اسکندری نسب 
از  براهام«  »فاطمه  آموز  دانش  اثر  برف«  در  »پوتین ها 
بیست وسومین  کشوری  سوم  رتبه ی  نیز  جیرفت  شهرستان 
این  رتبه ی سوم  از کسب  را کسب کرد،  جشنواره خوارزمی 
جشنواره توسط دانش آموز اناری »پریا خادمی« با ارائه ی طرح 

»محاسبه ی طلوع و غروب خورشید در افق مریخ« خبر داد.
شهریار  و  »آریا  دانش آموزان  پژوهش  به  اشاره  با  وی 
مالیاتی  »نظام  خصوص  در  بافت  شهرستان  از  بحرینی« 
رتبه ی  عنوان  نیز  پژوهش  »این  گفت:  کرمان«  خَبر  منطقۀ 
از  را  خوارزمی  جوان  بیست وسومین جشنواره  کشوری  سوم 

آن خود کرد«.
»طرح  افزود:  کرمان  استان  پرورش  و  آموزش  مدیرکل 
دانش آموزان »مهدی شاکری و علی درتاج« از شهرستان رابر 
با عنوان »دستگاه فرآوری پسته کوهی) قاتق بنه(« نیز رتبه ی 

سوم جشنواره جوان خوارزمی را کسب کرد«.
وی گفت: »دانش آموزان »الهه بلوچی و رقیه ابراهیمی نژاد« 
از شهرستان بم نیز با ارائه ی طرح » تهیۀ گلدان طبیعی زیست 
رتبه ی سوم  نخل خرما  لیگنو سلولزی  الیاف  از  تخریب پذیر 

جشنواره جوان خوارزمی را به خود اختصاص داد«.
ارائه ی طرح »طراحی سازه ای  به  با اشاره  اسکندری نسب 
توسط  شهری«  تبلیغات  تابلوهای  برای  موقت  و  مدولار 
فاطمه  و  عباسی  »محبوبه  کرمان  یک  ناحیه  دانش آموزان 
سوم  رتبه ی  نیز  طرح  »این  کرد:  بیان  سیستانی هنزافی« 
کسب  را  خوارزمی  جوان  جشنواره  بیست وسومین  کشوری 
برگزیده ی  به عنوان  به معرفی 31 طرح  اشاره  با  کرد«. وی 
 9« گفت:  خوارزمی  جوان  جشنواره  بیست وسومین  کشوری 
طرح از استان کرمان معادل 30 درصد کل طرح های کشور 
به عنوان برگزیده ی نهایی معرفی شدند و آموزش و پرورش 
استان کرمان برای پنجمین بار در هشت سال اخیر رتبه ی اول 

کشوری جشنواره خوارزمی را کسب کرد«. 

جدال آتش با آلومینیوم در مجتمع تجاری
ظهر  یک  به  نزدیک  ساعت  جامعه:  گروه 
بود و مغازه داران یکی پس از دیگری در حال 
ناگهان  که  بودند  خود  فروشگاه های  تعطیلی 
و  گذاشت  آسمان  به  سر  آتش  شعله های 
پیچید: مجتمع  بعد خبرش در شهر  دقایقی 
شهید  خیابان  در  واقع  صالح المهدی  تجاری 

بهشتی کرمان دچار حریق شده است.
سابقه ی  سال  ده  حدود  با  مجتمع  این 
ساخت، هفت طبقه دارد و بیش تر، مغازه های 

پوشاک در آن مستقر هستند. 
 به گفته ی سخنگوی سازمان آتش نشانی 
خالی  اما  آن  طبقه ی  سه  کرمان،  شهرداری 
بوده است و پنج واحد تجاری در این حادثه 

آتش گرفت. 
هنوز معلوم نیست جرقه ی نخست آتش از 
کجا شروع شد ولی شعله های مهیب آن، تمام 
بدنه ی این ساختمان که رو به خیابان اصلی 

شهر است را جلوی چشم همه سوزاند.
حادثه کسی  این  در  اگرچه خوشبختانه 
یک  جز  و  نداد  دست  از  را  خود  جان 
کس  شد،  زخمی  دستش  که  آتش نشان 

بار  حادثه،  این  اما  ندید،  صدمه  دیگری 
برابر  در  شهرداری  و  شهر  ضعف های  دیگر 
آتش را یادآور شد که طی روزهای گذشته، 
درباره ی آن زیاد صحبت شده است. از جمله 

متری   56 نردبان  کرمان  شهرداری  اینکه 
بلندمرتبه  ساختمان های  حریق  اطفاء  برای 
به  اغلب  شهر،  بلند  ساختمان های  ندارد،  
سیستم اعلام و اطفاء حریق مجهز نیستند، 
نا  ساختمان های  به  آتش نشانی  اخطارهای 
ایمن چندان فایده ندارد و نمای آلومینیوم 
فراگرفته،  را  کرمان  شهر  که  کامپوزیت 
بالا  بسیار  را  مشابه  حوادث  وقوع  احتمال 
به  بنا  برده است. در مجتمع صالح المهدی، 
نما  همین  آتش نشانی،  مدیرعامل  گفته ی 
بود که مانند بنزین عمل کرد و آتش در آن 
فوران زد. دو روز از وقوع این حادثه گذشته 
و نمای سوخته ی آن، پیش چشم شهر است. 
آیا این آتش سوزی، چشم شهر و مسئولان را 
بر روی کاستی ها باز کرده و می تواند منجر 
به افزایش تاب آوری شهر بشود؟ باید منتظر 

ماند و دید. 
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اسما 
پورزنگی آبادی

خبرخبر

پروژه های بام کرمان و ساروج پارس
تکمیل شود

افزایش ۴۰ درصدی قیمت آجیل شب یلدا

زلزله های خانوک نشانۀ چیست؟ 

رئیس اتاق کرمان در جلسه با شهردار:

رئیس اتحادیه صنف آجیل و خشکبار کرمان مطرح کرد

فاطمی، استاد دانشگاه باهنر کرمان توضیح داد

ساختمان »صالح المهدی« در کرمان طعمه آتش شد

گروه اقتصاد: رئیس اتاق کرمان با بیان 
اینکه اتاق می تواند به شهرداری کرمان برای 
گفت:  دهد،  مشاوره  بیش تر  درآمد  کسب 
پروژه های  تکمیل  با  می تواند  »شهرداری 
پارس،  ساروج  و  کابین  تله  کرمان،  بام 
برای  را  خارجی  و  داخلی  سرمایه گذاران 

سرمایه گذاری در کرمان تشویق کند«.
سیدمهدی  کرمان،  اتاق  گزارش  به 
با  اقتصادی  فعالان  نشست  در  طبیب زاده 
شهردار کرمان که در آن، همکاری فعالان 
مجموعه  با  بازرگانی  اتاق  و  اقتصادی 
برای توسعه صنعت گردشگری،  شهرداری 
مهم ترین محور مورد بررسی بود، اظهارکرد: 
»در اولین اقدام، اتاق کرمان و شهرداری باید 
بتوانند شهر را به عنوان مقصد گردشگران در 
که  بگنجانند  بین المللی  و  داخلی  تورهای 
تاکنون هر چه تلاش شده کرمان نتوانسته 
به مثلث گردشگری فارس، اصفهان و یزد 
بپیوندد«. وی افزود: »برای رسیدن به این 
هدف، اتاق و کمیسیون گردشگری آماده هر 
نوع همکاری با شهرداری است همان گونه 
کل  اداره  با  بسیاری  تعامل  تاکنون  که 
میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی 
داشته ایم«. وی خطاب به شهردار بیان کرد: 
جدیت  با  باید  شهرداری  درآمد  »افزایش 
پیگیری شود، در شرایطی که درآمدها ناچیز 
و رکود ساخت وساز در کرمان وجود دارد، 
اتاق می تواند به شهرداری برای کسب درآمد 
بیش تر مشاوره دهد«. طبیب زاده، با اشاره به 
تخصیص چهارنهم از مالیات بر ارزش افزوده 
به شهرداری ها، گفت: »باید ابتدا این عدد 
بزرگ باشد تا با درصدی از آن بتوان اقدامی 
با توسعه صنعت و  این مهم  انجام داد که 
کسب وکار و بهبود فضای کسب وکار محقق 
می شود«. رئیس اتاق کرمان با بیان اینکه 
از  سرمایه  فرار  داده  نشان  اخیر  مطالعات 

صرف  درآمدها  و  گرفته  صورت  کرمان 
ادامه  نمی شود،  کرمان  در  سرمایه گذاری 
داد: »این موضوع بیشتر به نابسامانی ها در 
فضای کسب وکار مرتبط است که شهرداری 
می تواند با تکمیل پروژه های بام کرمان، تله 
کابین و صاروج پارس، سرمایه گذاران داخلی 
و خارجی را برای سرمایه گذاری در کرمان 
»در  کرد:  اظهار  وی سپس  کند«.  تشویق 
حال حاضر حدود ۸0 درصد اقتصاد استان 
وابسته به منابع معدنی و درآمد حاصل از 
آنهاست، تا 20 سال آینده منابع معدنی، آب 
و کشاورزی در استان پایان می یابند و اگر 
فکری برای تامین منابع اقتصادی استان در 
دو دهه آینده نشود با مشکل روبرو خواهیم 
کرمان  »اتاق  داد:  ادامه  طبیب زاده،  شد«. 
بحث مهارت آموزی را در استان پررنگ کرده 
و به عنوان یک اقدام جدی موردنیاز جامعه 
به آن پرداخته و در حاشیه شهر نیز در حال 

احداث چندین مدرسه است«.
رئیس اتاق کرمان در ادامه با بیان اینکه 
که  است  شهرداری  تنها  کرمان  شهرداری 
ابراز  نیست،  وصل  واحد  پنجره  سامانه  به 
امیدواری کرد: »شهردار کرمان علت عدم 
اتصال شهرداری به پنجره واحد را بررسی 
کند زیرا با پیوستن به پنجره واحد تعیین 
تکلیف املاک حاشیه شهر به دلیل تصرف ها 
امکان پذیر است و همه اطلاعات  به راحتی 
و مستندات بین دستگاه های مختلف ثبت 
شده و هیچ ملکی بدون داشتن مشخصات 
زمینه های  به  وی  شد«.  نخواهد  مبادله 
اتاق کرمان و شهرداری  همکاری مشترک 
اشاره کرد و افزود: »باید تفاهم نامه ای برای 
و  برسد  امضا  به  و  تنظیم  همکاری  این 
فردی مسئول پیگیری اجرای بندهای این 
صورت  موثری  اقدامات  تا  باشد  تفاهم نامه 

گیرد«. 

به  شدن  نزدیک  با 
خرید  بازار  یلدا،  شب 
خشکبار  و  آجیل 
قبل  سال  به  نسبت 
رونق بهتری گرفته و به 
اتحادیه  رئیس  گفته ی 
صنف آجیل و خشکبار 
میزان  اگرچه  کرمان 
وزنی خریدها کمتر شده اما مغازه ها فروش 
وسع شان  حد  در  مردم  و  دارند  بیشتری 

برای خرید انواع آجیل اقدام می کنند.
کیوانی مقدم افزایش قیمت آجیل را در 
زیاد نمی داند و می گوید  تورم،  با  مقایسه 
که قیمت آجیل و خشکبار در مقایسه با 
سال گذشته 30 تا 40 درصد گران شده 
که بیشترین افزایش نرخ مربوط به تخمه ی 

هندوانه به دلیل کاهش تولید است.
در  ماه  آذر   20 کیوانی مقدم  مهدی 
با  کرمان«  »فردای  خبرنگار  با  گفت وگو 
و خشکبار،  آجیل  بازار  وضعیت  به  اشاره 
وجود  بازار  در  کرد: »هیچ کمبودی  بیان 
مطلوب  عرضه   و  خوب  شرایط  ندارد، 
به  گذشته  »سال  داد:  ادامه  وی  است«. 
سر  به  رکود  در  بازار  کرونا،  شیوع  دلیل 
می برد اما امسال شرایط بهتر شده است«.

کیوانی مقدم در ادامه با اشاره به افزایش 
دلیل  »به  کرد:  اضافه  آجیل،  انواع  نرخ 
خشکسالی و بالا رفتن هزینه های تولید در 
بخش کشاورزی، قیمت آجیل و خشکبار 
درصد   40 تا   30 قبل  سال  به  نسبت 
این که  بیان  با  وی  است«.  داشته  افزایش 
افزایش  تورم  نرخ  به  نسبت  قیمت آجیل 
نداشته است، افزود: »به طور کلی عواملی 
قیمت  تعیین  بر  ارز،  نرخ  و  تولید  مانند 
این که  به  توجه  با  است.  تاثیرگذار  آجیل 
تولید  خشکبار  و  آجیل  از  زیادی  مقدار 
داخل صادر می شود و نرخ ارز هم افزایش 
یافته، این شرایط بر افزایش قیمت  آجیل 
داخل نیز تاثیر می گذارد«. رئیس اتحادیه 
صنف آجیل و خشکبار کرمان در پاسخ به 
این سوال که کدام یک از انواع آجیل نسبت 
به سال گذشته بیشترین افزایش قیمت را 
داشته است، اظهار کرد: »تخمه ی هندوانه 
قیمت  افزایش  تا 70  محبوبی حدود 60 
تولید  کاهش  آن  اصلی  دلیل  که  داشته 
هندوانه  این که  علت  به  است.  هندوانه 

مصرف  زیادی  آب  که  است  محصولی 
می کند، سطح زیر کشت آن در مناطقی 
که تولید می شد کاهش یافته و این کمبود 
سبب افزایش بیشتر قیمت شده است اما 
درصد   40 تا   30 بین  محصولات  سایر 
داد:  ادامه  وی  داشته اند«.  قیمت  افزایش 
»قیمت تخمه هندوانه ژاپنی درجه یک نیز 
که سال گذشته هر کیلو ۸0 تا 100 هزار 
تومان به فروش می رسید امسال به 165 
هزار تومان رسیده است«. کیوانی مقدم با 
اشاره به افزایش قیمت 40 درصدی پسته 
نسبت به سال قبل، گفت: »کمبود تولید 
افزایش  سبب  صادرات  افزایش  و  پسته 
قیمت پسته شده است«. وی با بیان این که 
خرید مردم امسال نسبت به سال قبل بهتر 
شده است، بیان کرد: »با توجه به این که 
مردم  خریدهای  شده،  بهتر  کرونا  شرایط 
حالت  از  بازار  و  است  یافته  افزایش  هم 
نظر  از  خریدها  است.  شده  خارج  رکود 
وزنی کمتر شده اما تعداد خریداران بیشتر 
شده است«. رئیس اتحادیه صنف آجیل و 
آجیل  قیمت  به  اشاره  با  کرمان  خشکبار 
شب یلدا توضیح داد: »قیمت آجیل درجه 
مواد  و  کیفیت  اساس  بر  یلدا  شب  یک 
تشکیل دهنده ی آن از 150 هزار تومان تا 

220 هزار تومان عرضه می شود«.
آجیل  است  »ممکن  شد:  یادآور  وی 
پایین تر هم عرضه شود که  با قیمت های 
و  مغزها  نظر  از  آن  محتویات  به  بستگی 
ادامه  کیوانی مقدم  دارد«.  خشکبار  انواع 
بادام هندی،  داد: »آجیل مغز شامل مغز 
پسته، بادام و فندق و بادام زمینی هم بین 

250 تا 300 هزار تومان عرضه می شود«.
وی با تاکید بر این که مردم برای خرید 
مغازه های  از  است  بهتر  باکیفیت  آجیل 
دارای مجوز از اتحادیه ی آجیل و خشکبار 
اتحادیه  »بازرسان  گفت:  کنند،  خرید 
کیفیت  و  دارند  نظارت  مغازه ها  این  بر 
محصولات عرضه شده را رصد می کنند، در 
نتیجه مردم می توانند با خیال راحت آجیل 
باکیفیت را از این اصناف خریداری کنند«.

رئیس اتحادیه صنف آجیل و خشکبار 
کرمان درباره ی امکان افزایش قیمت آجیل 
موضوع  »این  کرد:  اظهار  نوروز،  عید  تا 
بستگی به نرخ ارز دارد اما افزایش قیمت 

چندانی نخواهیم داشت«. 

گروه جامعه: مسئول راه اندازی مرکز 
باهنر  شهید  دانشگاه  زلزله  پژوهشی 
کرمان، با اشاره به وقوع دو زلزله ی بالای 
طی  که  زرند  خانوک  در  ریشتر  چهار 
گفت:  است،  داده  رخ  گذشته  روز  چند 
پشت  ریشتر  چهار  زلزله ی  دو  »رخداد 
وقوع  احتمال  بر  قطعی  دلیل  هم،  سر 

زلزله ی عظیم نیست«.
اظهار  حال  عین  در  فاطمی  دکتر 
دیگری  زلزله های  است  »ممکن  کرد: 
نیز در این منطقه به وقوع بپیوندد ولی 
نمی توان زمان قطعی آن ها را پیش بینی 

کرد«.
سید  دکتر  کرمان،  ایسنا  از  نقل  به 
افزود:  آذرماه   23 فاطمی  جلیل الدین 
لرزه  پیش  اصلا  قوی  زلزله های  »برخی 
ندارند«. وی با بیان اینکه پیش لرزه فقط 
است،  زلزله  نشانگرهای  پیش  از  یکی 
ادامه داد: »معمولا برای پیش بینی زلزله 

استفاده  متعددی  پیش نشانگرهای  از 
می کنند که یکی از آنها گاز رادون است؛ 
تغییرات  زلزله،  ابر  تشکیل  همچنین 
نشانگرها  پیش  دیگر  از   ... و  دمایی 

هستند«.
باهنر  تمام دانشگاه شهید  استاد  این 
کرمان اظهار کرد: »زلزله قابل پیش بینی 
نیست و در زلزله بم که 5 دی ماه 13۸2 
رخ داد، چند پیش لرزه بالای چهار ریشتر 
داشتیم و معلوم بود که گسل فعال شده 
است و دو زلزله خانوک شبیه آن نیست. 
ممکن است زلزله های دیگری نیز در این 
نمی توان  ولی  بپیوندد  وقوع  به  منطقه 

زمان قطعی آنها را پیش بینی کرد«.
قوی  دانشکده  یک  راه اندازی  بر  وی 
پژوهش  استان  زلزله های  زمینه  در  که 
کند، تاکید کرد و بهترین راه حل برای 
ساختمان های  احداث  را  زلزله  با  مقابله 

مقاوم دانست.  
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از  تقدیر  با  کرمان  شهردار  جامعه:  گروه 
آتش نشانانی که روز یکشنبه در اطفاء حریق 
ساختمان تجاری صالح المهدی حضور داشتند، 
به  متری،   56 نردبان  خرید  برای  که  گفت 
حداقل 55 میلیارد تومان اعتبار نیاز است و 

استان باید برای خرید آن کمک کند.
کرد:  اظهار  عین حال  در  شعرباف تبریزی 
»بیش از نردبان بلند در معابر شهر کرمان، به 
خودروهای »فوماتیک« نیاز است. در حادثه ی 
اخیر، آنچه بیش از همه باعث اطفاء شد همین 
خودرو بود که البته 20 سال از آن عمر گذشته 

است«.
تجهیزات  »تقویت  کرد:  تاکید  وی 
پشتیبانی و حتی تجهیزات اولیه ی تنفسی و 
مخازن آب، برای آتش نشانی و معابر کرمان، 

فوری تر و حیاتی تر است«. 
سعید  استقامت،  خبرنگار  گزارش  به 
در  آذرماه   22 دوشنبه  شعرباف تبریزی 
»در  گفت:  کرمان  شهر  شورای  علنی  صحن 
حادثه ی روز یکشنبه، آتش نشانان در کمتر از 

و در  به محل ساختمان رسیدند  دقیقه  پنج 
زمانی کمتر از 12 دقیقه کار اطفاء انجام شد 
این  با ویژگی ای که خیابان شریعتی دارد،  و 

عملیات در کوتاه ترین زمان ممکن رخ داد«.
برای  بلند  نردبان  خرید  درباره ی  وی 
آتش نشانی توضیح داد: »از سال 9۸ شهردار 
متری   56 نردبان  برای  نامه نگاری  گذشته 
انجام داده است. آن زمان، هزینه ی خرید آن 
16 میلیارد تومان بود که امروز به 55 میلیارد 
این  برآتش  تسلط  برای  است.  رسیده  تومان 
نردبان مناسب است منتها هزینه ی آن بسیار 
بالاست و طبق قانون تامین اعتبار استانی باید 
موضوع  این  به  داریم جدی  خواهش  و  شود 

بپردازند«.
به  با توجه  ادامه داد: »اما  شهردار کرمان 
سرعت رسیدن نردبان ها که شاید 25 دقیقه 
هم  آن  شدن  باز  و  برسد  تا  می کشد  طول 
زمانی نیاز دارد؛ بیش از نردبان بلند در چنین 
معابری، به خودروهای فوماتیک نیاز است که 
در آتش نشانی کرمان، نزدیک به 20 سال از 

عمر این خودرو گذشته است و اگر خودروی 
دیگری با موتور قوی تر تهیه شود، تا 150 متر 

پرداخت عمودی آب می تواند داشته باشد«.
آنچه  اخیر،  حادثه  در  اینکه  بیان  با  وی 
خودرو  همین  اطفاء شد  باعث  همه  از  بیش 
بود، تاکید کرد: »تجهیزات پشتیبانی و حتی 
برای  آب  مخازن  و  تنفسی  اولیه  تجهیزات 

عرض معابر کرمان، فوری تر و حیاتی تر است«.
شعرباف تبریزی اظهار کرد: »یک خودروی 
فوماتیک و تجهیزات پشتیبانی با 15 میلیارد 
تومان تامین می شود. نردبان هم قطعا مفید 
است ولی اثر این خودروها بیش تر و فوری تر 

است«.
وی سپس گفت: »عامل مهم در اتفاق روز 
یکشنبه، جز اینکه ساختمان سیستم اطفای 
آلومینیوم  و  کامپوزیت  نمای  نداشته،  حریق 
است که به بمب آماده تبدیل شده است اما 
موسسات  و  بانک ها  از  خیلی  وجود،  این  با 
استفاده  نماها  این  از  دارند  نیز  اعتباری 
می کنند، در مصوبه سیما و منظر که منتظر 
هستیم،   5 ماده  کمیسیون  در  آن  تصویب 
هرجا  جز  نما،  این  از  استفاده  که  شده  دکر 

شهرداری اجازه دهد ممنوع است«.
آتش سوزی  کرد: »خوشبختانه  اضافه  وی 
داخل  به  صالح المهدی  ساختمان  نمای 
ساختمان نرفت اما همه نماهای آلومینیوم در 

شهر، مستعد چنین حادثه ای هستند«. 

شهردار کرمان:

خرید نردبان بلند آتش نشانی به اعتبارات استانی نیاز دارد

حقوقی،  کمیسیون  رئیس  جامعه:  گروه 
نظارت و ارزیابی شورای شهر کرمان با اشاره 
به آتش سوزی ساختمان تجاری صالح المهدی 
مجتمع  این  در  اطفاء حریق  نبود سیستم  و 
ساختمان های  می شنویم  »متاسفانه  گفت: 
ساختمانی  پروانه   صالح المهدی  مجموعه ی 
ندارد و نمی دانم در کمیسیون ماده 100 چه 
واکاوی  باید  موضوع  این  است.  افتاده  اتفاقی 

شود که چرا بدون پروانه، این مجتمع ساخته 
شده است و پایان کار ندارد«.

معاون  شد  »قرار  افزود:  امینی زاده 
این باره،  در  کرمان  شهرداری  شهرسازی 
به  کند«.   ارائه  شورا  به  مفصلی  گزارش 
امینی زاده، دوشنبه  گزارش استقامت، محمد 
22 آذرماه در صحن علنی شورای شهر ادامه 
داد: »پای جان مردم وسط است. در یکی از 

پروژ ه های این مجموعه، تغییر سازه نیز اتفاق 
افتاده است و ساختمان، مشکل سازه ای دارد. 
شبیه این هم، ساختمان هایی هستند که سازه  
مشکل دارد. در اطراف همین مجتمع، سوله ی 
انجام  آن  در  فرهنگی  کار  و  شده  ساخته 
اتفاقاتی  تا  باید کنترل شود  می شود. سازه ها 

بدتر از این رخ ندهد«.
 وی سپس، با تاکید بر اینکه باید تامین 

گیرد،  صورت  آتش نشانی  برای  پایدار  مالی 
ساختمان های  برای  »می توانیم  کرد:  اظهار 
کنیم  وضع  خاصی  عوارض  طبقه   10 بالای 
و منابع آن را به خرید تجهیزات آتش نشانی 
اختصاص دهیم و فکر نمی کنم از لحاظ قانونی 
کسانی  و  باشد  معذوریتی  خصوص  این  در 
را  عوارضی  می کنند،  بلندمرتبه سازی  که 

بپردازند«.

رئیس کمیسیون حقوقی شورای شهر کرمان:

ساختمان صالح المهدی پروانه و پایان کار ندارد

میرزایی مدیرعامل سازمان آتش نشانی:

قبلا به ساختمان صالح المهدی اخطار داده بودیم
 ساختمان سیستم اعلام و اطفاء حریق نداشت                              مشابه این ساختمان در کرمان فراوان داریم

 نمای آلومینیوم در آتش سوزی مانند بنزین عمل می کند            ماشین های آتش نشانی آب داشت اما سریع خالی می شد
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